
A közelmúltban az Esti Hír lapban meg-
jelent egy kép, amely egy koppenhá-
gai szobrot ábrázol, s amelyre a dán f ia-
talok egy csoportja gázmaszkot hú-
zott, ily módon t i l takozva az egyre 
inkább fokozódó levegőszennyeződés 
ellen. 

Szegeden a TIT biológiai szakosztá-
lya egy szabadegyetemi előadás-soroza-
tot indított a Bioszféra és az ember 
címmel. Az első előadáson orvostan-
hallgatók is szép számmal képvisel-

tették magukat, s ez egyáltalán nem 
közömbös, ha a r ra gondolunk, hogy 
a bioszféra védelme az orvosoknak és 
az orvostanhallgatóknak is feladata. 
A bioszféra károsodásának néhány ak-
tuális kérdéséről érdeklődtünk dr. Ki-
szely György professzortól, a Szegedi 
Orvostudományi Egyetem Orvosi Bi-
ológiai Intézetének igazgatójától, va la-
mint arról, hogy e probléma leküzdé-
sében hogyan vehetnek részt az or-
vostanhallgatók. 

Megdöbbentő adatok 
A statisztikai adatok megdöbbentő-

ek: 1966-ban csak USA-ban 142 millió 
tonna szennyező anyag kerül t a leve-
gőbe. Ebből csak az autók 86 millió 
tonna füstöt és kormot bocsáj tot tak a 
légkörbe. Ez a veszély egyébként ha-
zánkban is egyre inkább előtérbe ke-
rül, hiszen ál landóan nő a gépkocsik 
száma. A gyárak kéményei, a gépjár-
művek kipufogócsövei tömegesen ont-
ják a szénmonoxidot, a különféle kan-
cerogén (rákkeltő) anyagokat, és a kor-
mot. A probléma leküzdésének egyik 
módja az lenne, hogy a gépjárművek 
tervezésénél nemcsak a különféle m ű -
szaki adatokat vennék figyelembe, ha -
nem azt is, hogy a gépkocsi városok-
ban jár, ahol emberek vannak, akik-
nek az egészségére igencsak káros pl. 
a benzingőz. A helyzet néhány évti-
zed múlva, vagy talán még hamarabb 
ta r tha ta t lanná válik. Tehát már most 
fel kell figyelni e r re a káros ielen-
sétrre és védekezni kellene. HisTen 
eeészsé"ünkről van szó. A levegőbe 
jutó szénmonoxid feifáiást . s^HOiést, 
hányingert . munkaképesség-csökkenést 
okozhat. Végsősoron a dohányosok is 
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a levegőt szennyezik, s ezzel nemcsak 
meguknak ár tanak, hanem azoknak is, 
akik nem dohányoznak, de kénytele-
nek szívni a füstöt . Egyébként a do-
hányfüs tben is nagyon sok a szénmo-
noxid. 

Másfél méter hab a folyón 
Néhány évvel ezelőtt egy igen é r -

dekes fényképfelvétel j á r ta be a vi-
lágsajtót. Egy folyót mutatot t , amelyen 
nem volt lá tható a víz, hanem egy 
másfél méter vastag habréteg. Mindez 
a folyóba öntött különféle mosószerek-
től és egyéb szennyezőanyagoktól. A 
felvétel egyébként Japánban készült, 
de készülhetett volna máshol is. A 
vegyipar gyors fejlődése miat t sajnos 
egyre több és több mérgezőanyag ke-
rü l folyóvizeinkbe. A víz felszínén el-
terülő olaj , a mosószerekből képződő 
hab megakadályozza a víz oxigéntar-
ta lmának pótlódását, ami a mikroorga-
nizmusok, s végső soron a halállomány 
kipusztulásához vezet. Különösen ve-
szélyesek a vegyiüzemek ólom, higany, 
kadmium és réztar talmú anyagai, 
amelyekkel szintén a vizeket szeny-
nyezik. ö rvende tes tény viszont, hogy 
hazánkban már most nagy súlyt fek-
tetnek e probléma megoldására. 

Fülvédőt az emberiségnek 
A technika fejlődésével egyre in-

kább zajosabbak lesznek városaink. 

Az autók, a dömperek, a lé " 
csok, a szuperszónikus repülőgépei el-
viselhetetlen zaja miat t fellépő rázkó-
dás anyagi károkat okoz, ezen túlme-
nően azonban közvetlenül Idegrendsze-
rünket károsí t ja a zaj. A legújabb ku-
tatások azt muta t ják , hogy a megen-
gedettnél nagyobb zaj a méhben fe j -
lődő magzatra is károsító hatású le-
het. Igaz, hogy a zajcsökkentő beren-
dezés beépítése egy-egy munkagépbe 
a tel jesí tményt csökkenti, de vajon a 
gépek tel jesí tménye fontosabb-e, mint 
az emberek egészsége? 

Környezetünknek, a bioszférának vé-
delme nemcsak a technikusok felada-
ta, akik olyan gépeket eszelnek ki, 
amelyekkel védekezni tudunk a füst, 
a korom, a za j ellen, hanem az orvo-
sok feladata is, akiknek r á kell m u -
tatniuk arra, hogy a probléma meny-
nyire fontos, hogy az ellene való vé-
dekezés csakis széleskörű társadalmi 
összefogással valósítható meg. Igen ör-
vendetes, hogy hazánkban a TIT és a 
METESZ keretén belül és más intéz-
ményekben is előadásokon hívják fel 
a hallgatóság figyelmét a kérdés fon-
tosságára. Valami ellen küzdeni csak 
úgy lehet, hogyha i smer jük azt. Éppen 
ezért fontos nekünk, orvostanhallga-
tóknak már most az egyetem padja i -
ban megismerni a problémát, felismer-
ni a fontosságát és azt, hogy hogyan 
tudunk m a j d ez ellen védekezni. 

HALMAGYI ISTVÁN 

Szeged 
a ViSUS hasábjain 

Pesti szemmel a szegediekről. Ezt a 
címet is adha t t ák volna budapesti 
kollégánk annak a két oldalnak, 

melyet a VISUS-ban közöltek egye-
temünkről . 

A félévszázados évfordulónkon itt 
j á r t négy medikus, illetve medika 
megpróbál t alaposan körülnézni a 
SZOTE-n. Elolvasta cikkeiket úgy é r -
zem megismerték egyetemünket. Nem 
elégedtek meg a passzív látogatás él-
ményével, hanem megkeresték hall-
gatóinkat és elbeszélgettek szakmai-, 
politikai, társadalmi és nem utolsó-
sorban egyetemi problémákról, ami-
ről tapasztalataikat megír ták. Bemu-
ta t ták k lubbunkat és a két egyetem 
krón iká já t is tömör sorokba foglal-
ták, a jubileumi ünnepségekről képe-
ket közöltek. Az egyetemünkről készí-
te t t két oldalt Habermann Gusztáv 
szegedi hallgató novel lá ja —- mely 
az 1969/7O-es VISUS pályázaton d í ja t 
nyer t — teszi kerekké és színessé. 

Szívesen olvastam a színes össze-
állítást a SZOTE-ról egy társegyetem 
lapjában, remélem a budapesti m e -
dikusoknak is tetszett. 

VARGA JÓZSEF 

Medikus 
— novellapályázat 

< 
A VISUS szerkesztősége medi-

kus- novellapályázatot hirdet . A 
pályázaton részt vehet bármely 
budapesti , debreceni, pécsi, vagy 
szegedi orvos-, fogorvos- és 
gyógyszerhallgató. 

A beküldött novellák maximá-
lis te r jedelme tíz gépelt oldal — 
280 gépelt sor lehet. Egy szerző 
több novellával is pályázhat . A 
pályázat jeligés, a beküldött 
elbeszélésekhez mellékelni kell 
egy kisalakú lezárt borítékot, 
amely a szerző nevét és lakcímét 
tartalmazza. A beküldési ha t á r -
idő f eb ruá r 29. A pá lyamunkákat 
postán vagy személyesen az O r -
vosegyetem szerkesztőségének cí-
mére (Bp. VIII. Üllői ú t 25.) kell 
e l ju t ta tni . 

A pá lyadí jak : 
I. d í j : — 500 forint 

II. d í j : — 300 forint 
III. d í j : — 200 forint 

A d í jak odaítéléséről irodal-
márokból álló zsűri fog dönteni. 
A dí jnyer tes és közlésre alkal-
mas novellákat a korábbi évek-
hez hasonlóan közli a VISUS. 

Fázunk, vagy 
nem fázunk? 

November végén felkeresték szer-
kesztőségünket a Sebészeti Klinikáról; 
panaszkodtak, hogy fáznak, nem fűtik, 
megfelelően a klinikát. Megkértek ben-
nünke t nyomozzunk utána, mi lehet 
ennek az oka. December elsején kezd-
tem a nyomozást: felhívtam telefonon 
e gazdasági főigazgatót, e lmondtam n 

panaszt és felvilágosítást kér tem. Azt 
a választ kaptam, hogy a Gazdpsági 
Igazgatósághoz még nem érkezett a 
Sebészeti Klinika fűtését kifogásoló 
bejelentés. December másodikán a Se-
bészeti Klinika gondnokától érdeklőd-
tem telefonon, hogy hol, mikor, kinek 
jelentették be, hogy nem megfelelő 
épületükben a fűtés. Válaszában közöl-
te, 5—« nappal korábban í r tak egy le-
velet a Gazdasági Igazgatóságnak eb-
ben az ügyben. December harmadikán 
felhívtam a GH Műszaki osztályának 
vezető főmérnökét, e lmondtam a tör-
ténteket, s megkérdeztem, érkezett-e 
hozzájuk panaszos levél. A főmérnök 
igennel válaszolt és megkért , keressem 
féL December harmadikán délután a 
főmérnök i rodá jában elém tet t egy le-
v e l e t amelyet a Sebészeti Klinikáról 
küldtek, s benne a fű tés t kifogásolták 
— a levél d á t u m a : december 2. 

A főmérnök és a .jelenlevő energeti-
kus viszont amia t t panaszkodott , hogy 
először nem náluk, az illetékeseknél 
reklamál tak a Sebészeti Klinikáról, 
hanem az újságnál panaszkodtak. El-
mondták azt is, volt m á r példa ebben 
a fűtési Idényben arra, hogy műszaki 
probléma adódott — az I. számú Bel-
gyógyászati Klinikáról kér tek akkor 
segítséget, m e r t hideg veit az épület -
ben, a műszaki osztály még a bejelen-
tés n a p j á n intézkedett s azóta onnan 
panasz nem érkezett hozzájuk. 

Felvilágosítottak arról is, hogy a t a -
Valvl ál lapothoz képest sókkal fe lké-
szültebben vár iák a t e l e t Márciusban 
sa já t ere jükből házilag kisavazták a 
t e r m á l k u t a t s az most tel jes kapaci-
tással üzemel, tapasztalataik szerint 
megfelelően fűt i a k l in ikatömb épüle-
teit. A te rmálkú t mellet t még egvmil-
lió hatszázezer for in t ér tékű szénkész-
let a biztosítók — ha szükséges, akkor 
a hagyományos kazánfütésre bárhol 
azonnal át tudnak térni. Fűtő jük is 
van elég. A gépészek minden n a p je-
lentik, van-e gondiuk a fűtéssel kap -
csolatban, a 16./1957. (Eü. K. 9.) Egész-
ségügyi minisztériumi utasításban el-
rendelteknek megfelelő-e az éoületek 
helyiségeinek hőmérséklete Viszont 
megtudtam nzt is, hogy a műszaki osz-
tály központilag nem ellenőrzi a kl i-
nikákon a hőmérsékletet . 

Sok mindent megtudtam ennek a 
bonyolultnak tűnő ügynek a kapcsán 
— most m á r csak az a kérdés, a bete-
gek fáznak-e vagy sem? Mert ezt az 
egyet n e m derí tet te ki a nyomozás. 

—Szabó— 

Középiskoláról 
az egyetemen 
Megkérdeztük tanárainkat 

Két kérdést te t tünk fel néhány okta-
tónknak: 1. mit várnak a ,g imnáz iumi 
oktatástól az egyetemre történő előké-
szítés te rén? 2. A felvételi vizsgák milyen 
képet muta tnak a középiskolák képzé-
sének szintjéről, eredményességéről? 

Dr. Szabó István és Káknszi László, 
a Ságvári Gimnázium igazgató-helyette. 
sei így foglalták össze a gimnáziumok 
cél já t : 

Előkészíteni a tanulókat a tovább-
tanulásra . í lnnen 80—90 százalékos a 

jelentkezés felsőoktatási intézmények-
be), továbbá az általános műveltség 
megszerzése a gyakorlati életre neve-
lés és a pályaválasztás elősegítése. 

Kevés kísérlet — sok 
a „kréta" — fizika 

Dr. Szalay László professzor két lé-
nyeges dologra hívta fel a figyelmet. 
Bár a különböző típusú középiskolák-
ban különböző irányú és színvonalú a 
képzés, mégis ál talában mindre érvé-
nyes; 1. Az oktatás túlzott mér tékben 
„krétafizika", kevés a k ísér le t 2. A fel-
adatok megoldása így csak gyengén 
mehet. Ennek következtében az idén 
mintegy 140 elégtelen és csak kb. 10 je-
les fizikai dolgozat készült abból az 
500-ból, melyet az orvoskaron írtak a 
felvételizők. Mivel a tankönyv-írók 
egyre ú j a b b és ú j a b b ismereteket akar-
nak közölni, ugyanakkor az anyag sze-
lektálása nem megfelelő, a követelmé-
nyek túlméretezettek. A túlterhelésből 
következik, hogy a tanulók tudása szé-
les körű, de nem elég alapos. A pro-
fesszor úr a szóbeli vizsgák tapasztala-
tairól is beszélt. A felvételizők a tör-
vényeket ál talában felületesen, pon-
gyolán mondják el. A „biflázás" követ-
keztében a szövegeket nem ér te lem-
szerűen ad ják vissza. A fizikai jelensé-
gekről, kísérletekről a könyv szavaival 
beszélnek, gyakorlati élmény gyakran 
nincs mögöttük. Az egész módszertant 
á t kell vizsgálni mind fizikában, mind 
más tárgyaknál, és a gyakorlati élet 
jelenségeinek, azok lényegének — nem 
pedig morphológiájának — megértése 
kell, hogy a cél legyen. 

Világnézeti alapok 
Hasonló kérdésekkel fordul tunk dr. 

Imre Ottóné adjunktushoz, aki a tár-
sadalomtudományok egyetemi oktatásá-
nak és a középiskolákban kísérleti jel-
leggel bevezetett Világnézetünk alapjai 
nevű tantárgyak összefüggéseiről szólt. 
Minthogy több év óta részt vesz a fel-
vételi bizottságok munká jában , az a 
tapasztalata, hogy a jelöltek politikai 
tájékozottsága sok mindenre ki ter jed, 
de nem elég mély. Világnézeti fejlődé-
süket befolyásolhatja, hogy melyik is-
kolából jöttek, a család hatása — ket-
tős nevelés kérdése — az olvasmányok, 
TV, rádió stb. Az egyetem igénye az, 
hogy már a szaktanárok ad j anak világ-
nézeti a lapokat az egyes tantárgyakon 
belül — biológia, fizika, kémia, törté-
nelem —, hiszen ezt mint tantárgyat 
oktatni nem lehet. Elő kell viszont se-
gíteni a tanulók fejlődését a nyílt vi-
tákkal, szabad véleménycserékkel. 

Dr. Sávay Gyula professzor, dékán-
helyettes így foglalta össze véleményét 
a felvételi tárgyakkal kapcsolatban. 
Biológiából elég jó a jelentkezők tu-
dásszintje. Mivel fizikából az írásbelik 
ál talában sokkal rosszabbul sikerültek 
min t a szóbeli vizsgák, a gimnáziumok-
nak erősíteni kell a példamegoldó 
készséget. Megkérdeztük a fizikai dol-
gozók gyermekeinek továbbtanulásáról 
is. Válaszát két ada t tömören kifejezi: 
az idén jelentkezettek 27 százalékát 
tették ki. A felvételt nyertek 32 szá-
zaléka kerül t ki közülük. Tehát a fizi-
kai dolgozók gyermekeinek felvételi 
aránya jobb, mint jelentkezési arányuk. 

Végül csak annyi t : talán nem árta-
na, ha valamilyen fórumon az egyetemi 
és gimnáziumi tanárok kicserélhetnék 
gondolataikat az oktatásról, nevelésről. 
Ez minden bizonnyal hasznos volna 
mind a szakemberek, mind a diákok 
számára. 

DÓZSA ISTVÁN 

Kulturális 
híreink 

Fiatal előadóművészek fesztiválja! 
Ezt a hangzatos címet viseli tíz fiatal 
művész irodalmi előadóestjének soroza-
ta az Egyetemi Színpadon. 

Szegeden üdvözölhettük a tíz közül 
Margittay Ágit, Újlaki Károlyt és 
Vallói Pétert. Margittay Ági műsoráról 
korábban már beszámoltunk. 

Hárman a tíz közül 
Üjlaki Károly ó- és újgörög művek-

ből összeállított műsorát közkívánatra 
megismételjük. Színvonalára jellemző, 
hogy egy ciprusi görög lap oldalas 
elemzésben mél ta t ja a művész kifino-
mult ízlését, megrázó előadói produk-
cióját. 

Vallai Péter korunk i f júságáról val-
lott. Előadóestjét Gregory Corso, Allén 
Ginsberg, Dan Popper, Örkény István, 
Csoóri Sándor műveiből állította össze. 
Műsorának keretét Thomas Mann: Jó-
zsef és testvére c. művének idézete 

1 ad ta ; hogyan fedezte fel Istent Ábra-
h á m ? Ebből adódik művészi hitvallása 
is — nem létezik értelmes emberi élet 
eszménykép nélkül. 

Mozart és szülővárosa 
Komolyzenei körünk első előadásá-

nak t émá já t jelzi meglehetősen ponto-
san a c ím: a művész és városának 
Salzburgnak kapcsola tá t egymásra ha-
tását. Megismerhettük színes diaké-
pekről Sa lzburgot s megismerhettük a 
zeneirodalom géniuszát, Mozartot. Dr. 
Háznagy András ad junk tus volt biztos-
kezű idegenvezetőnk ezen a szép vá-
rosnézésen, s rendkívül alapos isme-
retekkel rendelkező kalauzunk a zene 
birodalmában. 

Lelkes István esztéta művészettörté-
neti sorozatának első része a tér sze-
repével foglalkozott az alkotóművé-
szetben. Előadását informatív diavetí-
téssel illusztrálta. Mintegy nyolcvan 
felvételen lát tuk a legjellemzőbb pél-
dáka t a tér kihasználására. Az előadást 
egy Versaillesról készült f i lm zárta. 

Elismerés 
A jubileumi ünnepségeken való rész-

vételért az orvosegyetem rektora dicsé-
retben részesítette az egyetem hallga-
tóit. Tagkönyvi dicséretben és pénzju-
talomban részesítette Gyuris Mária IV. 
éves orvostanhal lgatót A gólyabál 
megrendezéséért Koncz István IV. éves 
orvostanhallgatót az egyetemi VB. 

Az orvostanhallgatók kulturális tevé-
kenységének őszi értékelése: I., III. oh., 
II.. IV. oh., III., V. oh. 

Külön kiemeltük Békássy Koppány, 
Háznagy Ágnes, Borbély Miklós III. 
éves orvostanhallgatók, Jancsó Judi t 
és Koncz István IV. éves orvostanhall-
gatók, Simon Zsuzsa V. éves orvostan-
hallgató munká já t . 

Irodalmi Színpad alakult 
Megalakult az orvosegyetem Irodal-

mi Színpada, Dr. Szüts István vezeté-
sével. Bemutatkozó előadásukat no-
vember 22-én tartot ták a klubban. Té-
m á j u k : Franciaország, Párizs, emberek, 
irodalom, zene. A világirodalom reme-
keiből összeállított sanzonokkal össze-
kötött diapozitív fantázia felvételekkel 
illusztrált műsor az egyik legkiemelke-
dőbb eseménye volt az utolsó félév 
rendezvényeinek. 

KASLER MIKLÓS 


